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مــدیرکل دفتــر توسعــه صادرات 
محصولات صنعتی و معدنی سازمان 
توسعه تجارت ایران گفـت: پیشنهاد 
حذف الزام به اخــذ مجــوزصادراتی 
از دفتر صنایع معدنی مورد بررسی و 
تبادل نظر قرار گرفت. میرابوطالب  بدری 
اظهارداشت: با توجه به پیامدهای منفی 
مترتب بر پیچیدگی و زمان بر بودن 
فرآیند صادرات برخی مواد و محصولات 
معدنی به شکل الزام به اخذ مجوز از دفتر 
صنایع معدنی )اخذ تیک صادرات( از 
سال ۱۳۹۷ و بنا به مصوبه ستاد تنظیم 
بازار که عملا موجب طولانی شدن 
زمان و مسیر صادرات و همچنین 
تحمیل هزینه های سنگین دموراژ به 
صادرکنندگان شد، سازمان توسعه 
تجارت ایران از سال ۱۳۹۸ با پیگیری 
موضوع و ارائه گزارش به مقام عالی وزارت 
وقت خواستار اصلاح رویه صادرات اقلام 
معدنی بوده و به دنبال آن در سال ۱۳۹۹ 
نیز پیرو مکاتبه قبلی مجددا درخواست 
حل این مشکل را مورد تاکید قرار داد. 
وی افزود: براین اساس پیشنهاد حذف 
اخذ مجوز صادرات از دفتر صنایع معدنی 
ضمن رعایت کف عرضه در بورس کالا 
به منظور کنترل بازارداخلی و صادراتی 
اقلام مذکور را به شکل اخذ تایید بورس 
کالا مبنی بر انجام قطعی معامله و پس 
از آن، کنترل عرضه در سامانه جامع 
تجارت طرح کرد؛ بدین ترتیب مجوز 
صادرات عملا پس از طی مراحل فوق 
از سوی سامانه جامع تجارت به گمرک 

ابلاغ می شود.

نیم نگاه 

خبــر
 رشد ۷۳ درصدی 
صادرات به سوریه

آرمان ملی: دبیر میز سوریــه دفتــر عربی 
آفریقایی سازمان توسعه تجارت ایران گفت: 
صادرات کشورمان به سوریه در 2 ماهه اول 
سالجاری به رقم ۴۹ میلیون دلار رسید که در 
مقایسه با مدت مشابه سال گذشته نشان دهنده 
رشد ۷۳درصدی است. سهیلا رسولی نژاد 
اظهارداشت: میزان صادرات ایران به سوریه 
نسبت دو ماه نخست سال ۱۴۰۰ نسبت به 
سال گذشته، ۷۳ درصد افزایش یافته و در 
رتبه۱۴ مهمترین بازارهای صادراتی ایران قرار 
گرفته است. وی افزود: سهم ارزشی این کشور 
در میزان صادرات کل کشور ما ۸ درصد است 
که در این بین، اجزا و قطعات توربین های بخار 
به ارزش ۳۰ میلیون دلار معادل ۶۰ درصد، 
بیشترین سهم صادرات به این کشور را در 
برداشته و بعداز آن کالاهایی مانند هادی های 
برقی، میله های آهنی یا فولادی، شیرخشک 

اطفال صادر شده است.

 کاهش قیمت طلا 
تحت تاثیر افت جهانی  

ایرنا: نایب رئیس اتحادیه طلا و جواهر تهران 
با اشاره به کاهش قیمت ها دربازار طلا و سکه 
گفت: عامل نخست کاهش قیمت ها، افت 
قیمت انس جهانی و عامل دیگر کاهش قیمت 
ارز در داخل کشور است. محمد کشتی آرای 
درباره وضعیت بازار سکه و طلا در روزهای 
آینده، اظهارداشت: اکنون فرصت مناسبی 
برای تحلیل بازار نبوده و زود است در این 
مورد صحبت کنیم. وی با بیان اینکه کاهش 
قیمت طلا و سکه در روز گذشته ناشی از دو 
عامل  بوده است، اضافه کرد: عامل نخست، 
افت قیمت انس جهانی و عامل دیگر کاهش 
قیمت ارز در داخل کشور است. نایب رئیس 
اتحادیه طلا و جواهر تهران گفت: کاهش قیمت 
ارز به دلیل تحولات سیاسی داخلی و نتیجه 
انتخابات ریاست جمهوری بوده و افت حدود 
۱۰۰ دلاری قیمت انس جهانی نیز به سبب 
شرایط اقتصاد جهانی است که باعث شده بازار 
طلا با کاهش قیمت همراه شود. وی تاکید 
کرد: هیچ پیش بینی در مورد بازار سکه و طلا 
نمی توان کرد اما انتظار داریم از اواسط هفته، 
قیمت تغییر کند. گفتنی است  قیمت هر قطعه 
سکه تمام بهار آزادی طرح جدید در بازار تهران 
با کاهش ۳۰۰ هزار تومانید به رقم ۱۰ میلیون 

و ۴۹۰ هزار تومان رسید. 

بنــگاه ها
 افزایش ۷2 درصدی 

تولید در فولاد بناب
آرمان ملی: جلسه مجمع عمومی عادی 
سالانه به طور فوق العاده صاحبان سهام مجتمع 
فولاد صنعت بناب برای سال منتهی به پایان 
اسفند ۱۳۹۹ به ریاست قائم مقام گروه مالی 
گردشگری و با حضور اکثریت سهامداران 
در سالن اجتماعات بانک گردشگری برگزار 
شد. در این جلسه مدیرعامل مجتمع فولاد 
صنعت بناب گزارشی از عملکرد سال ۱۳۹۹ 
این مجتمع به سهامداران ارائه کرد و گفت: 
میزان تولید ذوب و نــورد در ســال گذشته در 
مجمــوع بــه ۸۳۷ هزار تن رسید که نسبت به 
سال ۹۸ از رشدی معادل ۷2 درصد برخوردار 
شد که در تاریخ این شرکت بی نظیر بود. سورنا 
زمانیان افزود: از اقدامات مهم سال ۹۹ مجتمع 
فولاد صنعت بناب که با حمایت گروه مالی 
و همچنین  گردشگری  بانک  گردشگری، 
هلدینگ ماهان انجام شد، حل کامل مشکل 
بدهی فولاد بناب بود. وی ادامه داد: مجتمع 
فولاد صنعت بناب برای سالجاری بین ۱۰۰۰ 
تا ۱2۰۰ میلیارد تومان پیش بینی کرده است.

 رفع محدودیت  صادراتی 
با عرضه در بورس کالا

آرمان ملی: مدیرعامل ذوب آهن اصفهان 
اصفهان،  ذوب آهن  درحال حاضر  گفت: 
فولادمبارکه، فولادخوزستان، فولادخراسان و 
عمده شرکت های بزرگ فولادی کف عرضه ها 
را رعایت می کنند ولی متاسفانه سایرین رعایت 
نمی کنند منصور یزدی زاده افزود: مساله مورد 
تاکید وزارت صمت هم عرضه محصولات 
فولادی در بورس کالا و پرهیز از فروش در بازار 
آزاد است تا سایر واحدها هم به میدان بیایند 
و با فرمول افزایش عرضه بتوان ثبات در بازار 
داخلی را حفظ کرد. لذا اگر همه شرکت ها 
محصولاتشان را در بورس کالا عرضه کنند، 
دولت هم اطمینان خاطر پیدا می کند و دیگر 
دلیلی ندارد که صادرات را به رعایت کف عرضه 
گره بزند. یزدی زاده افزود: در چنین شرایطی 
دیگر دلیلی بر دخالت دولت نیست و تنظیم 
بازار هم به عهده سازوکار بورس گذاشته 
می شود که بازار را براساس اصول عرضه و 
تقاضا اداره کند و به جلو پیش رود. بنابراین 
اگر همه واحدها از بزرگ و کوچک، بورس 
کالا را به عنوان محور اصلی عرضه بپذیرند و 
البته بورس کالا هم شرایط لازم برای عرضه و 
معاملات همه واحدها را فراهم کند، قیمت ها 
هم متاثر از یکسری مولفه ها نظیر نوسان نرخ 
ارز و نرخ های جهانی و تورم انتظاری به طور 

منطقی شکل می گیرد.

آرمان ملی: بررسی آمارهای منتشره وزارت صنعت، معدن و تجارت 
حاکی است از ابتدای اجرای برنامه تولید و اشتغال )تبصره ۱۸( تا پایان 
اردیبهشت ماه امسال بیش از ۹۹ هزار و ۱۶۱ میلیارد ریال تسهیلات به 
بنگاه ها و واحدهای تولیدی پرداخت شده است. براساس این گزارش 
برنامه تولیدواشتغال )موضوع بند الف تبصره ۱۸ قانون بودجه کشور( که  
از اسفندماه ۹۷ و پس از انعقاد تفاهم نامه و موافقت نامه مشترک وزارت 
صنعت، معدن و تجارت با سازمان برنامه و بودجه کل کشور کلیدخورد با 
ابلاغ مصوبات اعطای تسهیلات از طریق سامانه بهین یاب وزارت صنعت 
وارد فاز اجرایی شد و کمیته های بررسی و کارگروه های استانی تشکیل 
و اقدام های لازم به منظور ثبت درخواست متقاضیان تسهیلات و بررسی 
و معرفی واجدان شرایط به بانک های عامل در دستور کار قرار گرفت. 
منابع تخصیصی تسهیلات تولید و اشتغال )تبصره ۱۸( در سه بخش 
تامین سرمایه در گردش مورد نیاز فعالان اقتصادی و کمک به نوسازی و 
جایگزینی ماشین آلات و طرح های که بیش از ۶۰ درصد پیشرفت فیزیکی 
دارند، پرداخــت می شود. این میزان تسهیلات تاکنون به یک هــزار و 
۵۱2 بنگاه و واحد تولیدی پرداخت شده است. بر این اساس از آغاز اجرای 
این طرح )ابتدای اسفندماه سال ۹۷(  تا پایان اردیبهشت ماه هفت هزار 
و ۶۶۰ واحد تولیدی برای دریافت تسهیلات مربوطه ثبت نام کردند 
همچنین  در این مدت 2 هزار و ۷۶۶ فقره معرفی به بانک برای دریافــت 
بیش از 2۰۶ هزار و ۸۵۰ میلیارد ریال تسهیلات انجام که در نهایت منجر 
به پرداخت ۹۹ هزار و ۱۶۱ میلیارد ریال تسهیلات شد. برپایه این آمارها، 
در دو ماهه نخست امسال نیز ۱۳۷ فقره پرداختی به میزان ۱2 هــزار و 
۱۸۹ میلیارد ریال به بنگاه های متقاضی در قالب همین تسهیلات انجام 
شد. سقف منابع مورد نیاز این برنامه 2۰۱ هزار و 2۹۹ میلیارد ریال تعیین 
شده است. صندوق توسعه ملی به همین منظور تاکنون طی سال های 
۹۷ و ۹۸ به میزان ۵۵ هزار و 2۰۰ میلیون ریال نزد بانک های عامل 
طرف قرارداد سپرده گذاری کرده که در تلفیق با منابع داخلی بانک ها 
)۵۰ درصد منابع صندوق و ۵۰ درصد منابع بانک ها(، منابع ایجاد شده 
برای پرداخت تسهیلات سرمایه در گردش و ســرمــایه ثابت به مبلغ 
۱۱۰ هزار و ۴۰۰ میلیاردریال رسیده است. بررسی آمار وزارت صنعت، 
معدن و تجارت همچنین حاکی از پرداخت ۶2۸ فقره تسهیلات به ارزش 
2۳ هزار و ۵2۷ میلیارد ریال برای تامین مالی بنگاه های تولیدی کوچک، 
متوسط و طرح های نیمه تمام با پیشرفت بالای ۶۰ درصد در راستای 
»اقتصادمقاومتی« در قالب پروژه »رونق تولید« در دو ماهه نخست امسال 
است. برای دریافت این تسهیلات، یک هزار و 2۴۶ فقره ثبت نام انجام 
شده بود که ۴2۶ فقره به ارزش ۳۴ هزار و ۳۹۱ میلیارد ریال به بانک ها 

معرفی شدند.

 پرداخت  ۹۹ هزار میلیارد ریال 
تسهیلات  تولید و اشتغال

آرمان ملی - روشنا جهانگیرفام:  نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی  در آخرین اقدام خود کلیات طرح تقویت امنیت 
غذایی کشور را به تصویب رساندند. طرحی که اگرچه به 
اعتقاد نمایندگان انقلابی در بخش کشاورزی ایجاد خواهد 
کرد و با رفع موانع تولید و اصلاح روند توزیع ضمن حذف 
دلالان زمینه ثبات قیمتی را نیر فراهم خواهد کرد، اما 
به اعتقاد فعالان حوزه کشاورزی عدم توجه این طرح به 
ظرفیت های تشکل های بخش خصوصی و برنامه ریزی در 
راستای تجمیع تشکل ها در قالب زیرمجموعه ای دولتی 
یکی از مهمترین نقاط ضعفی است که اجرای آن چالش های 

بیشتری را متوجه بخش کشاورزی خواهد کرد.

»آرمان ملی« از آثار اجرای مصوبه تقویت امنیت غذایی مجلس گزارش می دهد:

امنیت غذایی ابزاری برای تسویه حساب های سیاسی

بازارسرمایه 
در واکنش به انتخابات ریاست جمهوری رقم خورد

تداوم  صعود  شاخص 

آرمان ملی: بازارسرمایه روزگذشته)یکشنبه( نیز روندصعودی خود را 
ادامه داد و شاخص کل با رشد یک هزار و ۶۹۱ واحدی در کانال یک میلیون 
و ۱۶۳ هزار واحدی قرار گرفت. موضوعی که کارشناسان این رفتار را نتیجه 
تعیین تکلیف انتخابات ریاست جمهوری و رفع نگرانی ها از ابهامات بازار 
عنوان می کنند اما به نظر می رسد عدم تعیین تکلیف وضعیت دلار و تداوم 
مذاکرات برجامی احتمالا در آینده بازهم بازار با ابهام مواجه خواهد شد. 
بر این اساس روزگذشته بیش از هفت میلیارد و 2۱۴ میلیون سهم، حق 
تقدم و اوراق بهادار به ارزش ۵۰ هزار و ۱۵2 میلیارد ریال دادوستد شد و 
شاخص کل با یک هزار و ۶۹۱ واحد رشد به رقم یک میلیون و ۱۶۳ هزار 
واحد رسید، همچنین شاخص کل )هم وزن( با ۹۱۳ واحد کاهــش بــه 
۳۶۹ هزار و ۸۸۷ واحد و شاخص قیمت )هم وزن( با ۵۸۶ واحد افت به 
2۳۷ هزار و ۵۳۸  واحد رسید. امیرتقی خان تجریشی؛ رئیس هیات مدیره 
شرکت بورس تهران  در خصوص نتیجه انتخابات ریاست جمهوری و تاثیر 
آن بر معاملات بورس گفت: بازار از سال گذشته روند اصلاحی در پیش 
گرفت اما بعداز فرازونشیب هایی که معاملات این بازار تجربه کرد، از سه 
ماه گذشته اقدامات زیادی برای بهبود وضعیت بورس و بازگشت رشد 
به معاملات این بازار در دستور کار قرار گرفت. وی خاطرنشان کرد: با 
وجود تلاش های مثبت انجام شده برای ثبات بازار و بازگشت آرامش به 
سرمایه گذاران، بازار با تردیدهایی برای ورود دوباره سرمایه های مردم به 
این بازار مواجه شد، یکی از این تردیدها مربوط به تعیین تکلیف انتخابات 
ریاست جمهوری بود که روند معاملات این بازار را تحت تاثیر خود قرار 
داد. تجریشی به انتخابات ریاست جمهوری اشاره کرد و ادامه داد: بازار 
نگران نتیجه انتخابات بود، این امر موجب شد تا سرمایه گذاران در انتظار 
مشخص شدن نتیجه انتخابات ریاست جمهوری باشند و روند بازار در 
هاله ای از ابهام قرار بگیرد. به گفته رئیس هیات مدیره شرکت بورس تهران، 
با توجه به اینکه در وضعیت فعلی تهدید خاصی این بازار را تهدید نمی کند؛ 
بنابراین سرمایه گذاران باید نسبت به این موضوع واقف باشند که با توجه 
به وضعیت شرکت ها و قیمت های موجود، بازارسهام در مقایسه با سایر 
بازارها می تواند بازدهی مطلوب تری را در اختیار آنها قرار دهد. وی به دیگر 
ابهام موجود در بازار که تا حدودی روند معاملات بازار را تحت تاثیر خود 
قرار داده است، اشاره کرد و اظهارداشت: نکته دیگر بحث مذاکرات برجامی 
است که به نتیجه رسیدن هرچه زودتر آن می تواند ابهام فعلی بازار را در 
کوتاه مدت رفع کند و روند معاملات را بهبود ببخشد. رئیس هیات مدیره 
شرکت بورس تهران گفت: انتظار این است که دولت آتی عملکرد مثبتی را 
از خود در حوزه بازارسرمایه نشان دهد، اما انتظار همه فعالان بازار و آحاد 
سرمایه گذاران این است که بعداز انتخاب و استقرار کابینه، به این بازار 
به عنوان یک اولویت توجه شود و با اتخاذ تصمیمات منطقی، ضمن ورود 
سرمایه های مردم به این بازار مانع از ضرروزیان احتمالی سهامداران شوند. 
وی اضافه کرد: تصمیمات عملیاتی که در این خصوص گرفته می شود 
باعث تحت تاثیر قرارگرفتن انتظارات بلندمدت از معاملات بورس می شود 
و براساس آن می توان آینده بلندمدت این بازار را مورد پیش بینی قرار داد.

  کشاورزی در اولویت نخست مجلس قرار ندارد    
  اجرای طرح امینت غذایی به تصمیمات جزیره ای منتهی می شود

مخالفت سازمان هواپیمایی 
با افزایش قیمت بلیت 

در پی افزایش خودسرانه نرخ پرواز 
توسط برخی شرکت های هواپیمایی، 
سخنگوی سازمان هواپیمایی از مخالفت 
با هرگونه افزایش قیمت و درخواست 
از ایرلاین ها برای فروش روی نرخ 
مصوب خبر داد. محمدحسن ذیبخش 
اظهارکرد: سازمان هواپیمایی با افزایش 
بلیت هواپیما کاملا مخالف است و همه 
شرکت های هواپیمایی باید قیمت های 
فروش را به قیمت مصوب بازگردانند. 
سخنگوی سازمان هواپیمایی ادامه داد: 
در صورت ضرورت برای افزایش قیمت، 
این پیشنهاد حتما باید در شورایعالی 
هواپیمایی کشوری مطرح و نرخ ها در 
صورت موافقت وزیر راه وشهرسازی 
تغییر کند. وی با بیان اینکه درحال حاضر 
هیچکدام از مراحل اعلام شده و قانونی 
طی نشده است، گفت: شرکت های 
هواپیمایی بدون هماهنگی قیمت ها را 
افزایش داده اند و برخورد لازم و کافی با 

آنها انجام خواهد شد.

آرمان ملی: مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی در گزارشی که تحت عنوان »بررسی بودجه 
دستگاه های اجرایی کشور در قانون بودجه سال 
۱۴۰۰« بررسی کرده؛ رشد بودجه دستگاه های 
اجرایی ۵۶ درصد، قوه مقننه حدود ۶۷ و قوه قضائیه  
حدود ۵۷ درصد نسبت به سال ۹۹ بوده است. براساس 
این گزارش دفتر مطالعات مالیه عمومی و توسعه 
مدیریت این مرکز به گزارشی تحت عنوان »بررسی 
بودجه دستگاه های اجرایی کشور در قانون بودجه 
سال ۱۴۰۰« پرداخته که براساس آن بخش عمده 
مصارف بودجه عمومی دولت در قالب جدول ۷ قانون 
بودجه و به تفکیک دستگاه های اجرایی ارائه می شود، 
در این گزارش آمده: تعداد بسیار بالای ردیف ها و نبود 
دسته بندی مشخص برای درک بهتر نحوه تقسیم 
منابع میان دستگاه های گوناگون موجب شده است 
بررسی بودجه دستگاه های اجرایی دشوار و ورود 
مجلس شورای اسلامی به ارقام این جدول در مدت 
زمان بررسی لوایح بودجه، بسیار محدود و در بیشتر 
موارد، صرفا از جنبه افزایش ردیف بودجه برخی 
دستگاه ها باشد. براساس گزارش مرکز پژوهش های 
مجلس همه دستگاه های اجرایی جدول ۷ قانون 

بودجه سال ۱۴۰۰ را براساس قوای حاکم طبقه بندی 
کرده و با شناسایی دستگاه های اجرایی اصلی و تجمیع 
ردیف های فرعی ذیل هر یک، عنوان کرده است که 
مجموع کل اعتبارات مندرج در جدول ۷ )اعتبارات 
دستگاه های اجرایی( حدود 2۹2 هزار میلیارد تومان 
)۶۰درصد( نسبت به قانون بودجه سال ۱۳۹۹ افزایش 
یافته است. این در حالی است که مجموع اعتبارات 
هزینه های جاری در جدول ۷ )اعتبارات هزینه ای 
دستگاه های اجرایی( حدود 2۶۵ هزار میلیاردتومان 
۶۱ درصد( نسبت به قانون بودجه سال۱۳۹۹  (
افزایش یافته است. همچنین طبق این گزارش 
2۱۴ هزار میلیاردتومان از این افزایش به دستگاه های 
زیرمجموعه قوه مجریه )اعم از وزارتخانه ها، معاونت ها 
و دستگاه های زیرنظر رئیس جمهور( مربوط است که 

بخش عمده بودجه عمومی دولت را تشکیل می دهند 
و نسبت به قانون بودجه سال ۱۳۹۹، ۵۶ درصد افزایش 
یافته اند. براساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
بودجه قوه مقننه )مجلس شورای اسلامی و دستگاه 
های زیرمجموعه آن( نیز نسبت به قانون بودجه 
سال ۱۳۹۹، حدود ۶۷ درصد افزایش یافته است. 
همچنین بودجه قوه قضائیه )دادگستری جمهوری 
اسلامی ایران و سایر دستگاه های زیرمجموعه این قوه( 
نسبت به قانون بودجه سال گذشته، حدود ۵۷ درصد 
افزایش یافته است. ضمن آنکه سهم سایر دستگاه ها 
)اعم از نیروهای مسلح، مراکز فرهنگی، آموزشی و 
علمی خارج از قوای سه گانه و...( از کل این اعتبارات 
حدود 2۰ درصد است که نسبت به قانون بودجه 
سال ۱۳۹۹، ۷۶ درصد رشد داشته است. براساس 
این گزارش با توجه به افزایش قابل توجه حقوق و 
دستمزد کارکنان دولت نسبت به قانون بودجه سال 
۱۳۹۹، دستگاه هایی که سهم هزینه های نیروی 
انسانی در آنها بالاست )آموزش وپرورش، صندوق های 
بازنشستگی، بنیادشهید و امورایثارگران و...( سهم 
بسیاری در رشد مجموع اعتبارات در قانون بودجه 

سال ۱۴۰۰ داشته اند.

مرکز پژوهش های مجلس بررسی کرد

قوه مقننه رکوردار بیشترین رشد بودجه

 همچنین به گفته کارشناسان عملکرد این مصوبه 
کاربردی جزیره ای داشته که در نتیجه آن صنعت 
دامپروری به عنوان یکی از مهمترین بخش های مولد 
در کشاورزی به تدریج حذف خواهد شد. بنایراین به نظر 
می رسد طرح تقویت امنیت غذایی کشور که ریاست 
قوه مقننه از آن به عنوان ناجی بخش کشاورزی در 
رفع نابسامانی ها یاد می کند بیش از آنکه بتواند در رفع 
چالش های بازار محصولات کشاورزی و صنایع غذایی و 
همچنین بهبود وضعیت معیشت کشاورزان مفید واقع 
شود همچون سایر طرح های یکساله اخیر تنها با هدف 
سیاسی و مقابله با برنامه ها و اقدامات دولت مصوب شده 

و به نظر می رسد فاقد توجیه اقتصادی باشد.
 تداخل با فعالیت های  ستادتنظیم بازار

احمدرضا فرشچیان، رئیس کمیسیون کشاورزی و 
صنایع تبدیلی اتاق تهران در گفت وگو با »آرمان ملي« 
درباره طرح امنیت غذایي کشور، مي گوید: هنوز 
جزئیاتي درباره این طرح گفته نشده است اما کلیات 
طرح ایرادهای زیادي دارد که کارشناسان بخش 
کشاورزی این ایرادات و نقاط ضعف را در نامه ای به 
اطلاع رئیس مجلس و کمسیون کشاورزی رسانده اند. 
اولین و مهمترین ایراد وارده بر طرح امنیت غذایی، 
تعارض و تداخل آن با فعالیت هاي ستاد تنظیم بازار 
است. تعارضی که در صورت اجرایی شدن طرح، روند 
فعالیت این ستاد را مختل می کند. وی عدم توجه به 
ظرفیت های تشکل های بخش خصوصی را از دیگر 
ایرادات این طرح عنوان کرد و گفت: این طرح در بخش 
اقتصادی تعارضاتي با سازمان توسعه تجارت داشت. 
سازمان هایی که طبق این طرح تاسیس و گسترش داده 
می شوند، موازي با سازمان توسعه تجارت عمل می کنند. 
تجارت بخشی چند بعدی است که باید همه ابعاد در آن 
دیده شود و نمی توان تنها بر یک بعد آن تاکید داشت. 
سازمان توسعه تجارت با در نظرگرفتن ابعاد مختلف 

موثر در تجارت فعالیت می کند و نیازی به سازمان های 
موازی نیست. نگرانی های نیز در زمینه تضاد طرح با بند 
پنج قانون بهبود فضای کسب وکار وجود دارد که در نامه 
ارسال شده به کمسیون کشاورزی در این باره نوشته 
شده است. فرشچیان همچین به عدم توجه کافی به 
حوزه دامپروری اشاره کرد و افزود:  این طرح حتی برای 
مواردی همچون صنعت دامپروری که اهمیت زیادی در 
امنیت غذایی دارد جایی در نظر نگرفته است. از سوی 
دیگر راهکاری برای حل اختلافات بین وزارت صمت و 
جهاد کشاورزی دیده نمی شود این در حالی است که 
این دو وزارتخانه حتی در موارد جزئی تری مانند بحث 
تامین نهاده های دامی ، باهم اختلاف دارند. از طرف دیگر 
وقتی بازارآزاد جای خود را به بازار تحت کنترل و انحصار 
دولت می دهد، دلال بازی و توزیع رانت بیشتر میشود و 
باید راه حل های قانونی و تضمینی برای پیشگیری از 
این رانت ها در نظر گرفته شود. اما این طرح با عجله و 
بدون در نظرگرفتن همه جنبه های تاثیرگذار در بخش 
کشاورزی و بدون بهره گیری از نظرات کارشناسان این 
بخش تصویب شد. بنابراین انتظار نمی رود آنچنان که 
باید موثر واقع شود. بهتر بود مجلس با جدیت و صبوری 
بیشتر، منتظر تشکیل کابینه دولت بعدی و تغییرات 

احتمالی مدیران باشد. 
 انقلابی در حوزه کشاورزی 

در حالیکه کارشناسان بخش کشاورزی طرح امنیت 
ملی را عجولانه و بدون درنظرگرفتن اهمیت تشکل های 
بخش خصوصی و همچنین عدم توجه به حوزه های 
مختلف عنوان می کنند اما، سیدجواد ساداتی نژاد، 
رئیس کمیسیون کشاورزی مجلس شورای اسلامی 
 معتقد است این طرح انقلابی در این حوزه است چرا که 
با اجرای آن همه جوانب اصلاح ساختار جهاد کشاورزی 
که سال ها برای آن تلاش شده، محقق می شود و 
بروکراسی در این بخش حذف خواهد شد .ضمن آنکه 

در بررسی این طرح از نظرات کارشناسان متخصص در 
حوزه کشاورزی استفاده شده است. رئیس کمیسیون 
کشاورزی نتیجه این طرح را بسیار مثبت برآورد 
می کند و امیدوار است مشکلاتی مانند تجارت در بخش 
کشاورزی، بیمه محصولات و سوخت ماشین آلات 
کشاورزی با اجرایی شدن این طرح رفع شود. با وجود 
برخی خوش بینی هایی که درباره این طرح وجود دارد، 
مخالفان این طرح را فاقد پختگی لازم می دانند و 
معتقدند در این طرح همه جوانب در نظر گرفته نشده 
و حتی برخی از قوانین نقض شده است. درباره مشکل 
اصلی حوزه کشاورزی، یعنی دلال بازی هیچ راه حل 
کاربردی ارائه نشده  است. همچنین حوزه دامداری 
نیز از موارد مهمی  است که این طرح به آن نپرداخته و 
راهکاری برای بهبود بازار این بخش مهم ندارد. بعضی 
از امور نیز به سازمان امور روستایی سپرده شده در 
حالی که ابتدا باید این موارد در هیات دولت تصویب 
شود. مساله دیگری که برای نمایندگان تشکل های 
کشاورزی نگرانی هایی ایجاد کرده، ماده ۹ این قانون 
است که به موجب آن سازمان تعاون روستایی تنها 
مرجع صادرکننده مجوز تشکل های صنفی تعیین شده 
است و تمام تشکل های صنفی موجود باید به سازمان 
تعاونی روستایی منتقل و ظرف مدت یکسال ساماندهی 
شوند. با توجه به اینکه حدود ۸۰ تشکل صنفی فعال 
در بخش کشاورزی باید مجدد زیرمجموعه یک بخش 
دولتی قرار بگیرند، سیاست های اصل ۴۴ قانون اساسی 
نقض می شود. با توجه به مجموع ایرادات واردشده که 
طرح را ناکارآمد نشان می دهد و از طرف دیگر تشکیل 
کابینه جدید و تغییراتی که احتمالا دولت بعدی 
در بخش های ساختاری مختلف  ایجاد خواهد کرد؛ 
نمی توان انتظار داشت این طرح بتواند در کوتاه مدت 
اثربخشی لازم را داشته و پایانی برای نابسامانی های 

بخش کشاورزی باشد.

ضرورت عرضه خودروی 
باکیفیت

وزیر صنعت، معدن و تجارت بر عرضه 
خودروی باکیفیت توسط خودروسازان 
تاکید کرد و خواستار ارتقای عمق 
داخلی سازی در خودروهای مونتاژی 
شد. علیرضا رزم حسینی با اشاره به 
برنامه ریزی انجام شده برای افزایش 
کمی و کیفی تولید خودرو در کشور، 
افزود: مردم ایران شایسته استفاده از 
خودروهای باکیفیت بالا هستند. وی 
بیان داشت: این اقدام باید به عنوان 
یک سیاست راهبردی مدنظر همه 
شرکت های خودروسازی باشد و در این 
راستا قدم بردارند. رزم حسینی ادامه داد: 
شرکت های خودروسازی باید در کنار 
افزایش تولیدات، برای ارتقای سطح 
کیفی محصولات تولیدی خود اقدام 
کنند. وزیر صنعت، معدن و تجارت یکی 
از مهمترین سیاست های این وزارتخانه 
را حمایت از بخش خصوصی برشمرد و 
تاکید کرد: افزایش عمق ساخت داخل 
خودروهای مونتاژی در کشور باید 

موردتوجه جدی قرار گیرد.

آرمان ملی: کمبــود گــنــدم 
»دروم« به عنــوان ماده اولیـه موردنیاز 
واحدهای تولید صنایع غذایی به ویژه 
محصولات ماکارانی به بهانه خشکسالی 
و ضرورت واردات در راســتای حمایت 
از تداوم تولید در حالی در چند روز اخیر 
از سوی برخی فعالان صنایع غذایی 
مطرح می شود که به اعتقاد متولیان 
این حوزه واردات گندم به بهانه های 
مختلف موضوع تازه ای نیست و مافیای 
واردات در تلاش هستند از این طریق 
نسبت به واردات گندم اقدام کنند. 
به گفته کارشناسان درسال گذشته نیز 
کسری ۴ میلیون تنی گندم مطرح شد 
که بررسی ها از تامین گندم موردنیاز 
حکایت دارد بنابراین، این اظهارت 
به نظر می رسد در راستای حذف ارز 
ترجیحی ۴2۰۰ تومانی از واردات گندم 
صورت گرفته و واردکنندگان برای 
بازگشت سود سرشار ناشی از واردات 
این بار بهانه خشکسالی و کاهش تولید 

گندم و در نتیجه کاهش ظرفیت تولید 
صنایع غذایی را مطرح کرده اند. محسن 
نقاشی، دبیر فدراسیون تشکل های 
صنایع غذایی کشاورزی در این رابطه 
می گوید: زمزمه کسری گندم برای 
صنایع غذایی از سوی مافیای واردات 
و حامیان آنها مطرح می شود. وی 
ادامه داد: هیاهوی برای کسری گندم 
و اصرار بر واردات آن اولین بار نیست 
که در کشور مطرح می شود و سال 
گذشته نیز مدعی کسری ۴ میلیون 
تنی گندم و لزوم واردات آن بودند. 
»نقاشی« در پاسخ به این پرسش که 
این بار خشکسالی دلیل کسری گندم 
عنوان می شود، تصریح کرد: برآورد 
تولید نشان می دهد به رغم خشکسالی، 
کمبودی برای مصارف داخلی کشور 
اتفاق نیافته است و به میزان نیاز گندم 
داخلی برای صنایع غذایی وجود دارد. 
وی گفت: در شرایطی که ارز ۴2۰۰ 
تومانی از نهاده های تولید گندمکار 

از  عمده  بخش  آنها  و  شده  حذف 
نهاده های خود را با نرخ ارز آزاد تامین 
می کنند، پرداخت ارز ترجیحی به 
واردات ظلم به تولید و تولیدکننده 
داخلی است. نقاشی نسبت به نفوذ 
مافیای واردات در بخش های مختلف 
اقتصاد کشور هشدار داد و افزود: مافیای 
واردات به هر راهی متوسل می شوند 
تا تولید را تضعیف و راه واردات را باز 
کنند، حتی در این راه از مسئولان نیز 
استفاده کرده و خواسته خود را از زبان 
آنها مطرح می کنند. پیش از این رابطه 
سهراب سهرابی، معاون مجری طرح 
گندم وزارت جهادکشاورزی نیز  در 
واکنش به ادعای یکی از انجمن های 
صنایع غذایی در ارتباط با کمبود گندم 
دوروم گفته بود: نیاز صنایع غذایی به 
گندم دوروم در داخل تامین است و 

کمبودی وجود ندارد. وی تولید کشور 
را متناسب با مصرف داخلی به رغم 
خشکسالی عنوان کرد و افزود: برآورد ما 
این است که امسال نیز به همان میزان 
سال گذشته گندم دوروم در کشور 
تولید و به صنایع غذایی تحویل داده 
شود. وی انتقاد صنایع مصرف کننده 
گندم دوروم را مربوط به حذف ارز 
۴2۰۰ تومانی برای واردات گندم 
دانست که امکان صادرات و سود 
سرشار از این طریق را از صنایع گرفته 
است. معاون مجری طرح گندم وزارت 
جهادکشاورزی یادآور شد: تا قبل از 
حذف ارز دولتی از واردات گندم دوروم، 
صنایع غذایی با ارز ۴2۰۰ تومانی گندم 
وارد و محصول نهایی خود را به نرخ ارز 
آزاد صادر می کردند و از این طریق سود 

خوبی عایدشان می شد.

در پی اعلام کمبود گندم موردنیاز صنایع غذایی مطرح شد

تلاش مافیای واردات برای 
بازگشت رانت ارزی


